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KAM PŮJDOU OVCE?
Rozhovor s předsedou ONV

V minulých dnech jsme vám již referovali o tom, žo do místa předsedy Okresního 
národního výboru byl jmenován pan Jonef Pol, Abychom ajiatili, jaká jsou jeho 
nézoiy a postoje k některým místním problémům, navštívili jsme jej ti položili 
mu několik otázek, Rozhovor se poněkud protáhl a tak jsme byli nuceni krátit, 
protož# rozsah našeho listu js omezený. Z téhož důvodu jsme vypustili i ty úda
je, které již byly publikovány jinde, Jioufáme, že ee nám z rozmluvy podařilo
vybrat podstatné,
TAK» V posledních letech KSČ uvažovala q 
znoyupřjjetí lidi, kterým bylo zrušeno po 
^krizových letech” členství. V táto souvis
losti padlo údajně í Váže jméno. Uvazovat 
Ísle o návratu ?

oli Nékol ikráť jsem žádal o vstup do KS, 
protože jsem chtěl.., co sl budeme říkat.Ko- 
mun 1st leká legitimace byla pracovní knížkou. 
Kdo JI nemál, tak nemohl »im sebe ree! hovět. 
A já jsem sl myslel, Že múm přeci jenom na 
vfc než na štacího dozora. Tak Jsem chtěl, 
aby mě vzal I zpótky. Bohužel, ani jednou se 
ml to nepoved!•«
TAKi Jakým způsobem Vám bvla navržena kandi
datura na funkci předsedy OW ?
Poli Kandidatura na místo předsedy OW ml by
la navržena tlm zoůsobem, že sl mě zavolalo 
KC OF do Roosvel lovy u! lne a bylo se mnou ho
vořeno o tom, že byl dán návrh na mne. Že byl 
dán návrh I na pana Malíře, z tohoto návrhu 
sešlo a že tedy já mám největší předpoklady, 
abych nebyl ve funkci pouze do svobodných 
voleb V listopadu, ale že mim I možnosti, 
abych mohl kandidovat I v nových volbách v no
vém volebním období. Samozřejmě,prý si na 
mne získali množství informací a dotazů, a že 
mě lidé znají, i když na každého jsou nějaké 
připomínky a že by proti mně nebylo připomí
nek. Přijel jsem tam, hovořil jsem s nimi, že 
sl to musím rozmyslet. Druhý den jsem přijel 
a řekl jsem jim, že funkci veznu, že nezklamu 
důvěru občanů a pomohu.
TAK» Nakolik Vám vyhovuje současná strukturą 
aparátu OW ?
Pol: Po těch pěti dnech ve funkci jsem nepoz

nal mnoho lidí. Až je poznám, tak si třeba 
I vyberu. Ta struktura, která zatím tady je 

tak mi vyhovuje, tóme nové vedení, nusí se 
rozkoukat nakonec i tajemníci a vedoucí od

borů. Co se týče vedoucích odborů, nechci to 
brát šmahem, aby to bylo "jedna paní povída
la". Chci ja poznat a poté tedy uvidím. 
Někdo musí tu práci dělat, někdo nusí těm ná
rodním výborům, vždyl je to 60 W, 8 MčstW 
a 8 střediskových obcí, všude se něco děje, 
říci jak dál.

Zaměstnancům, kteří lady pracují, jsem řekl» 
"Jste profesionálové, umíte tu práci dělat, 
ale musíte ven do terénu mezi lidi, pracujte 
mezi nimi' a pomáhejte jim". Vypíšeme konkurz
ní řízení na některá místa vedoucích odborů. 
Ti dosavadní zatím zůstanou ve funkcích, budou 
pracovat, samozřejmě půjdou do konkurzů. A 
když někdo v tom konkurzu obstojí, tak bude 
díl vedoucím odboru. Ale ještě nemám představu 
na koho konkurzy vypíšeme, kdo to bude, nevím. 
V prvé řadě chci tu situaci uklidnit, aby se 
pracovalo.

TAK» Můžete nám tedy y krátkosti říci. Jaké 
Je programové zaměření nov^~Rady OW?
Pol» Chceme zkoordinovat jednotlivé činnosti 
jak komisí tak vedení ON a Rady ON. Chceme 

v Radě Cř/V projednával opravdu palčivé a vel
mi důležité a závažné otázky. Aby to, co má 
projednávat odbor, vedoucí odboru, Jednotlivé 
komise, nebylo projednáváno v Radě CNV nebo 
ve vedení. Protože někdy se mi zdálo, nebo 
tak jak jsem sl čel! zápisy, že se mnoho věcí 
dávalo požehnat Radě CWZ aby to bylo požehná
no vyšším orgánem. Práce v okrese je mnoho. 
Mnoho práce se udělalo a to zaměření bude ta
ké závisel na tom, kolik dostaneme finančních 
prostředků. Zatím máme rozpočtové provizorium. 
Nemůžeme zatím nic říci, ale chceme, aby 
v plném rozsahu byly dokončeny akce Z a č 15- 
t ičky, Kleré tyly rozestavěny. Třeba jen v 
v těch Litoměřicích, vemte sl kulturní dům, 
divadlo K.H.Máchy neboulíc! Dlouhá Iřáda.

TAK: Jaký bude Vjč konkrétní první krok k ře
šení ekologické situace v okrese ?
Pol» První krok k řešení ekologické situace 
bude ten, že v pondělí odpoledne v 15,00 hod, 
jedu navštívit, nebo mó vlastně pozval pan 
předseda KNV ing. Sedlák a budu trvat na tom 
a budu chtít, aby nám dali prostředky na 
čističku odpadních vod v Litoměřicích,kterou 
má stavět zahraň IČnl(polský)dod3vate1 .Má se 
zahájit letos v roce 1990, ale zas vidím, že 
prostředky nebudou. Ale budu trvat na tom, 
aby byla stavba zahájena závěrem roku 1990 
nebo 1991. To je první krok, ale samozřejmě 
je tam těch otázek víc. A chci se také podí
vat do největších našich podniků jako je Se- 
cheza Loeosice.. Slyšel jsem, že tam má být 
nějaká demonstrace nebo stávka proti kordům. 
Chci se tam podívat třeba v noci, vezmu si 
sebou odborníka přes ekologii, aby mi ukázal 
bol est ivá místa.

Protože slýchávám, že Secheza si to třeba 
někdy v noci pustí, révím...Nevím, jestli 

jsou lo podloženi fakža nebo ne. Chystám se 
i do Sepapu do Slétl, čas od času je tu cí
lit a pouštějí po Labí takovou bílou pěnu, 
je jí daleko víc a víc. A koželužna? Jedete 
v autě, zavřete oči a na mostě víte, že jslc 
v Litoměřicích. To Vás přivítá ohromně pěk- 
nej pach, já nevím jeslí i je to zdravotně 
závadný, ale jsou to asi kalový rybníky. No 
to je smrad, tedy hrůza. To je přivítání 
okresního města Zahrady Čech přímo impozantní, 
to je něco.
TAK» V našem okrese je poměrně hustá sít ÚSP, 
většina je v hroz 1 vém stavu. Chtěl jsem se - 
zeptat na první konkrétní krok v této oblasti, 
jestli se tu bude něco podnikat nebo je$ll i už 
míte nijakou představu?
Pol: Mám představu. By! tu zrovna včera u mne 
pan ředitel OÚS Němec, hovořili jsme o tcm.Já 
jsem o tom mluvil I v tom mém vstupním referá- 
tě. Tak mi taky ukazoval, že budou předávat 
staveniště pro výstavbu donu pečovatelské 
služby v Libochovicích, Mluvil Jsem také • ton, 
Že se budeme irusot zaměřit na všechny domy,kte
ré jsou v okrese, třeba pro mládež mentálně 

postiženou jako jsou Brńąny, Ćížkovice,Skal Ir 
TAK» V době, kdy jste šéfoval 0SP? tak_se ří
ká lo"Ötroci soudruhą Po1a". í.lím tony rozuměl 
tak, že jste lakový "pes" ke svým podřízeným 
a budete takovým způsobem nutil pracovníky OW 
do práce'?
Pol, To je otázka, to je slovo do pračky, Bert 

te lo takhle, já jsem nikoho nešikanoval »ni
koho jsem zbytečně netrápil, ale byl jsem 
tvrdý k sobě. A moje zásada byla » Když jde 
beran tak jdou I ovečky. To Jsem řekl I tedy 
na 0W, Myslím sl, že ředitel, al Je lo na 
kterékoli úrovni, al je lo na ON vedcucf od
boru, místopředseda, tajemník, předseda -tak 
musí sám jít příkladem. MjsÍ pracovat. A po
chopitelní, že Jak jsem tvrdý k sobí, budu 
tvrdý i dneska. Tenkrát Jsem lam přišel v 28 
letech a odcházel jsem v necelých 36 letech, 
by 1 jsem mladý ředitel. Dnes Je ml 54 let.ale 
chut do toho mám vel Ikou a neodpust ím,to Jsem 
řekl spolupracovníkům na 0W, nIkonu nic.Rek) 
jsem» nepovyšovat se nad ostatní, pomáhal li
dem a pracovat,

(Pokračování na druhé atrané|

STRANA PROGRAMOVÉHO MLČENÍ
Ustavující sjezd této atrany ee koná 

29.2.1990, Programové oíle strany jsou 
těžko tušitelné, nebol se zatím o nich 
mlčí, oož noní parz i zorní otav, ba nao
pak, přesně tím je vystižen její budoucí 
charakter, který se naplno rozjede at 
po sjezdu.

Návrh stanov obsahuje samé pomlky. 
Zamlčeny jsou též hlavní zásady, ale do
mníváme se, že to bude tvrdošíjné mlčen 
Strana ee chystá k registraci, nebol 
chce jít mlčky do voleb s cílem získat 
co nejvíce poslaneckých, křesel. Chtěla 
by v ústavních orgánech reprezentovat 
parlamentní ticho a tlumit inflaci pAr- 
Iwinentnich keců. S ideou strany je nes
lučitelný halas Sl hlasování.

Kontaktní adresa v redakci. (!•»•)

SOCIÁLNÍ DEMOKRACIE A SPOTŘEBITEL
V Česku i na Slovensku vzniká v sou

časnosti mnoho politických stran a sta
vovských i zájmových spolků a organiza
cí. K nesporně pelřebným a významným 
sdružením patří kluby a spolky na och
ranu zájmů a požadavků spotřebitelů, 
jimiž jsrao my všichni.

Sociální demokracie má dlouhou a pro
kazatelně úspěšnou tradici družstevní. 
Domnívám se, že tradiční konzumní druž
stva nejsou ve své podstatě příliš vzdá
lená ochranářským principům současných 
spotřebitelských sdružení,! když čas 
pokročil a doba i situace se změnila. 
Těmto sdružením bychom mořili a předev
ším být nápomocni radou i skutkem, po
liticky je podchytit, vstupovat do nich 
a působit v nich a pro né. Budeme-li 
zde úspěšní, navážeme na vlastní dobré 
tradice-a získáme další příznivce,čle
ny i budoucí voliče.

MUDr. M.Solovjav

TAK



KAM PŮJDOU OVCE ?
(Dokončení I

TAK í Každý občan, který má co dočinční s ONV 
tak už je omezen úřednámi hodinami ponděl I a 
středa. Dozm tohla nějakých změn?' 
Poli Ano, to byla má první připomínka, když 
jsem do téhle budpvy přišel. Viděl jsem úřed
ní dny, ptal jsem se, zjištova! jsem. Myslím 
sl, že nikdo není odmítnut, v pondělí je tu 
pracóvnl doba do 17 hod. a ve středu do 15,30 
hod. Ale vždycky jsou tu služby do 17 hod. Tak 
že kdokoli e kdykoli přijde, nesmí být odmít
nut, jestli je úřední den nebo neúřední den.

TAK» Na některých W jsem se setkal s tím,že 
někteří pracovníci jedna jT s občany__dost 
povýšeným způsobem. Ne říkám, že je to případ. 
Eonfretng tady^ěXpMtJ-9-JŠ ía.k Á metodą..ia.L. 
tomu zabránit?
Poli No metoda. Já myslím, že je to v přístu
pu každého jednotí ivce.
TAK 1 Vy jgko vedoucí můžete nějakým způsobem 
pyl ivnit tento přístup?
Poli OvlIvnItV Řekl jsem Vám v úvodu a řekl 
jsem to nekonpromisně právě na tom jednání, 
kam jsem pozval všechny pracovníky CM, že 
nechci slyšet žádnou stížnost od nikoho na 
některého pracovníka, že se chová povýšeni, 
protože je pracovníkem ONV. Nesmí si to dovo- 
lit ani předseda OM. Také jsem řekli "Kdokoli 
cokoli máte (a to je náročné), pokud nevyřeš 
nebo tu nebude vedoucí odboru, místopředseda* 
Váš přímý nadřízený, přijité kdykol II" Nebudu 
říkat, kdy je den zavřených dveří, nesmíte, 
musíte. Ohlašte se, zavolejte. A také se to 
tak projev ilo> mám tu denně dost pracovníků, 
ale mně to nevadí. Holt tu poštu sl'udělám od
poledne, ale ty lidi vyslechnu a mezi lidi 
jdu. A budu chtít, aby to dělal i všichni, celý 
kolektiv pracovníků OM. To není fráze, 
prosím VásI Takhle jsem to dělal v OSP, dělal 
jsem to vždycky a takhle sc to musí dělat. I 

když tady jo ťotrošku jiné, rozsáhlejší,ná
ročnější na čas, pracovníci nusí večer chodit 
do Rady OW na plenární zasedání. Ale náme 
rozpis toho, kdo kam pojede a nusí jezdit. 
TAKi Kdyby se vyvíjel v.tendance, že se chce 
Roudnice osamostatnit a udělat si vlastnT 
okres, když bude docházet k nějakým reorgani
zacím, jak budete tomu čelit?
Poli Tak já nevím,co bych Vám k tomu řekl. 
Mně stačí, co se dneska děje kolem nemocnice 

CHŘIPKOVÁ
Chřipka není v zimě jevem nijak neob

vyklým, ale letos překonavé rekordy mi
nulých lot - podle Time International 
z 12.2.1990. Ve Spojených etótoch ule
hlo s horečkou tolik lidí, žo jsou och
romeny úřady a zcela přeplněné nemocni
ce. Dočasně byly uzavřeny některé ško
ly. Téměř 8 100 Američanů, většinou 
starších, již na chřipku letos zemřelo 
a jejich počet neustále stoupá. Již 
dnes je jisté, že se jedná o nejhorší 
epidemii v USA nejméně za posledních 
pét let. Chřipka se v polovině prosin
ce rozšířila ve státech Montana, New 
Moxiko, Utah a za několik týdnu posti
hla Texas,Mississippi a Georgii a pos
léze i východní státy.

Ve skutečnosti však chřipka zachváti- 
la nejen USA ale celou severní polokou
li. Od Británie až po SSSR onemocněly 
miliony Evropanů včetně papeže Jana 
Pavla, královny Alžběty a princezny Di
any. Británie byla postižena tak silně, 
žo kvůli nemocnosti lékařů se musejí 
odkládat i chirurgické operace. Muselo 
být dokonce odvoláno několik soudních 
přelíčení v londýnském Old Bailey, 

Chřipku lze jen obtížně zvládnout, 
protože je velmi nakažlivá a vyskytuje 
se v mnoha variantách, Nemoc byla zaz
namenána Hippocratem již v roce 412 
př.Kr., ale enad.nojhuře postihla>svět 
v letech 1.93'0-19, kdy' na tzv. Špančl-

V Roudnici. ío už se kolem toho mluvilo 5x, 
lOx, led zase předseda napsal dcpls. 
TAK» Můžete stručně charakterizovat ten prob- 
1 é» jigmocn i ce_ v Roudn ic i?
Port problem spočTvá v tom, že by chtěla Roud
nice ?.de zachovat gynekologií, porodnici a 
Internu, Zachoval tam také dětské oddělení a 
k tonu už byly dány nějaké směry a pokyny.Co 
se podtavilo \ Roudnici a celá ta koncepce by
la postavena na základě schváleného genorelu 
výstavby zdrav, staveb v okrese a v kraji.By
lo to odsouhlaseno i ministerstvem zdravotni
ctví i KW a dneska se toto chce přehodnoco
vat. Já nejsem proti tomu přehodnocení. 
TAK» Jedná se o to, že by se ne.n'lq nemocnice 
v KrudníčT zachovat ?

zelená Štafeta
Na výzvu pražských kolegu a koordinačního 

centra Zeleného kruhu v Praze rádi odpovídá
me. Podle jejich návrhu se ujínúme organiza
ce štafety v úseku trati o délce 10 km z Li
toměřic. R di bychom vyzval i i všechny, kteří ' 
cítí polřelxj burcovat společenské ekologické 
vědomí, aby se připojili.

Vzhledem ke katastrofálními! stavu ovzduší 
v naší oblasti, která mi připadá v posledních, 
jinak nadějí přetékajících dnech(3nad ještě 
horší než dřív, nedoporučujeme fornu šlafet- 
ního běhu, ale snad bychom volili formu ja
kéhosi člověčího řetězu, která je ostatně 
v poslední době I u nás s úspěchem užívána. 
Doufáme, že náš okres obývá dost lidí 
(120 tisíc) ochotách se zapojit.

Zároveň si sl ibujeme o d této akce rozsáh
lou příležitost k propagaci celého komplexu 
ekolog ickcých problémů, otázek a možná i 
některých odpovědí.

Prosíme proto všechny, kteří se chtějí zú
častnit, případně pomoci s organizací, aby se 
přihlásili na adresu Zeleného klubu Litoměři
ce» MJDr. Irena Mjnschová, Dimilrovova 8, Li
toměřice. Hlavně doufáme v pomoc mladých lidí, 
studentů, pedagogických pracovníků, činovníků 
nové vznikaj ich dětských a mládežnických 
otganizací. Formám jecholl ivých příspěvků se 
samozřejmě meze nekladou (průvody, výstavky 
podél trasy, stánky, dňcadla, hudební progra
my, hapeningy), obsah je dán rámcem Dne 
Země-Earlh Day 1990. Chtěli bychom také do té 
doby uveřejnil řadu článků s louto tématikou, 
uvítáme příspěvky.

HJDr. Irena Wunschová

EPIDEMIE 1990 
sikou chřipku zemřelo na 20 mil. lidí 
včotně 500 000 Američanů. Chřipkový vi
rus byl poprvé izolován v r. 1933 a 
označen jako typ A. Pozdčji byly obje
veny varianty B a C. Jednotlivé druhy 
obvykle nesou jména podle místa výskytu. 
Lotos se rozšířily tři: A-Shanghai, 
A-Taiwan a B-Yamagata.

Pro většinu lidí znamená chřipka jen 
pár dnů pracovní absence. Ale pro lidi 
nad 65 let a ty, kteří mají srdeční ne
bo dýchací potíže, diabetes, astma nebo 
oslabený imunitní systém, může být 
osudná.V průměrném roce má chřipka za 
následek jen v USA na 20 000 úmrtí.

Najít dokonalý lék proti chřipce je 
velmi obtížné, protože virus mutuje a 
mění rok od roku svůj chemický profil. 
Dnešní A-Shanghai se může v krátké době 
přeměnit na druh podstatně odlišný.Navíc 
každých několik let vznikají zcela nové 
typy viru. Pro lékaře je vždy velmi 
nesnadné předpovědět, který typ chřipky 
no letos objeví, a tak se může snadno 
stát, žo preventivně injektovaná vakcí
na se mine účinkem. Např. v roce 1976 
lékaři v USA očekávali rozšíření chřip
ky nazývané "swine-flu", ke kterému 
nakonec vůbec nedošlo.

Chřipce se tedy asi čas od času ne
vyhneme. A zvláště staří a slabší lidé 
by si měli dávat větší pozor a nemoo 
nepodceňovat. PhDr.Dušan Me len

Pol» No, byla cesta jedna, okresní nt.iocnice 
lady v Litoměřicích. Postavi’.a se interna, 
slaví se gynekologie a porodnice - 90 a 60 
lůžek, hlavní ctntrální příjem. I.úme za to » 
doslavit Litoměřice a o té Roudnici se bude 
smaozřejmě jednat, ale to je strašně choulosr 
tlvá otázka. Já o tom opravdu nec.ici mluvit 
teá. Dne 21.2. sl lady sednem« a budeme o 
lom jednat.
TAK» Polewa činnost alternativní a nezávislé 
kultury v minulých letech a do budoucna. Jax~ 
ge na to dívala, co si o tom myslíte? Wygi (le 
s.j, že ' úloha nazuvIslg kultury bude nadála 
potrebná.

Pol «Já si myslím, že je moc potrebná. Pckud 
budeme psát a povedeme kulturu' lak, aby se 
líbila a byla dobrá, no tak je to dobře. 
TAK« DSkuleme Vám za rozhovor,

5 Josefem Polem rozmlouval I V,Řlmal, I.Vl- 
1 Im a J.wünsch

KULATÝ STŮL
V pátek 16. února proběhlo po

kračování tav. Kulatého atolu - 
setkání tzv. "rozhodujících poli
tických sil" našeho okresu, jeho 
ho hlavním úkolem tentokrát bylo 
rozhodnout, zda bude předsedou 
Městského národního výboru v Lito* 
měřicích zvolen MvDr. Novák, kte
rého prosazovali dva přítomní zé- 
otupcl Okresního koordinačního 
centra OF. Oatatní přítomní této 
kandidatuře oponovali /pokud se 
k věci vyjádřili/, nebo se snažil 
najít nějaké kompromisní stanovis
ko. Jedním z návrhů je i možnost, 
že by oři úterním plenárním zase
dání MěNV byla zvolena rada, mís
topředsedové a tajemník /osoby na 
tato místa jsou již vybrány/, za
tímco místo předsedy by bylo obsa
zeno až při dalším plenárním zase
dání, až oude nalezen vhodný kan
didát. Jelikož účastníci během 
diskuse nedoepôli k žádnému řeše
ní, bylo jednání odročeno na pon
dělí 1800 hod. Setkání se nezúčsa- 
nili zástupci Sociální demokracie 
komunistů a strany Zelených.

Podle našeho názoru je škoda, 
že litoměřické OF prosazuje tak 
tvrdošíjně právě tohoto kandidáta 
kterého v Litoměřicích téměř nikdo 
nezná - a pokud, tak spíš záporně 
Domníváme se, že starostou jakého 
koli města by se měl stát člověk, 
který ve městě žije aspoň deset 
let a je tedy důkladně obeznámen 
s veškerou problematikou města - 
a na druhou stranu i občané a je
ho osobou. Nelze učinit starostou 
člověka, jehož zde lidé znají jen 
od pivu. Redakčním aktivistům se 
o něm nepodařilo nic zjistit /ani 
pozitivního, ani negativního/ na 
Veterinární správě, ani jinde ve 
městě. Zprávy z litoměřických hoá 
pod hepovažujeme za dostatečně se 
riozní. V Moldavě, pohraniční ob
ci, kde působil dříve, byly infor
mace smíšené, celkové hodnocení 
spíš negativní - čert si z toho 
vyber. Starosta je osobou, která 
bude bezprostředně ovlivňovat ži
vot v našem městě. Je věcí všech 
občanů, aby se jím stal člověk, 
kterého znají a který má jejich 
důvěru. OKCOF vyvěsilo po Litomě
řicích letáčky, jimiž se snaží 
svého starostu představit. Je 
však smutné, že jejich informační 
hodnota je nulová. /ril/



DÁLNICE A ZRUŠENÍ OSTROVA

Je opravdu nutné ekologické zničení 
ostrova sv. K1 imenta ?

V průběhu minulých let jsme někol ikrát če - 
tli články v novinách o jediném zamapovaném 
ostrovu v Severočeském kraji - ostrovu sv. 
K1 Imenta. Leží na dolním toku řeky Ohře mezi 
obcemi Hosten ice, Brozany a Doksany v okrese 
Litoměřice. Jeho rozloha je necelých 300 ha. 
Je ze značné části zalesněn - mezi losy 
$ nejúrodnčjšl zemědělskou půdou v kraji, 
s možností pěstování těch nejnáročnějších ze
mědělských plodin, např\ Kukuřice, zeleniny, 
chmele atd. Kukuřice zde dosahuje výšky až 

tří metrů.
Průboj i jiné noviny také několikrát psali 

o "tajemném městečloj Míry", které na tomto 
ostrově již ve 13« století existovalo. 
Něco z jeho historie •
'Již našim prapředkům se v těchto místech 

líbilo. Pravěké osídlení je dokumentováno ná
lezy ze strší doby kamenné, bronzové í želez
né u Hostenie na tzv. "Chorei" - i kolem bý
valé kaple sv. K1 imenta. Na ostrově, východ
ně od osady sv. Kliment na tzv. "Mouřku" stá
vala v divné minulosti postavena,kvů11 tas tým 
povodním na dřevěných kůlech,osada Míry.

Noku 1146 ji král Vladislav daroval doksan- 
skému klášteru a roku 1226 ji král Přemysl 
Otakar povýšil na město. Na jaře roku 1346 
nastalo rychlé tání, v nebývalé míře se na
hromadily ledy a prudká povodeň smetla město 
Mury z povrchu zemského. Zůstal jen kamenný 
kostelík, mysllvna a rybár na. Doksanský kláš
ter pak daroval bývalým osadníkům pozemky na 
op ač ném( pravém) břehů řeky Ohře,kde byla za
ložena osada Nové Dvory. Na ostrově sv. Kl I- 
menta - jak je prostor mezi náhonem na bro- 
zanský mlýn (malou řekou) a řekou Ohří nazý
ván, jsou zbytky Mír a kostelíka - osada sv. 
K1 Iment, která patří k obci Brozany. 
Současnost «

Ha -ostrově (ale i na protějších březích 
řeky)je několik set rodinných domků, chat a 
chalup, dva jezy, sportovní hřiště, škola, 
mateřská školka, starý památkově jhrúnšný 
mlýn, někol ik přírodních koupališť a stále 
oblíbenější mezinárodní autokemplng s nově 
vybudovanou stylovou restaurací.

Dovolenou tu tráví vzhledem k poměrně pří- 
jerménu a klidnému prostředí, ovzduší, možno
sti koupání i rybaření n'kolik set pracujících 
I s rodinami - včetně důchodců z Chomutova, 
Mostu, Tep) lc, Ostí, Děčína, ale i z Kladna, 
Prahy i dalších míst. Všichni považují ostrov 
(s porovnáním na svá bydliště) za ideální 
rekreační oblast (i když zatím oficiálně nevy
hlášenou), která nemá - zejména v jihozápadní 
čfistl kraje obdobu.

Vedou tudy značené turistické cesty. V létě 
tu projde - nebo proplouvá po řece tisíce tu
ristů. Nebýt zákazu další výstavby chat a 
rekreačních zařízení, nastala by zřejmě inva
ze zájemců o rekreaci na tomto ostrově, poně*- 
vadž nejen v minulostí, ale i dnes se zde li
dem 1 Ibi.
A budoucnost?

Každý rozumně uvažující člověk, který ostrov 
zná., by řekl, že je jednoznačná. Bude slou
žit rekreaci I pěstování náročných zeměděl
ských plodin a bude vyhlášen jako oblast rek
reační. V budoucnu budcu jedinečné a netušené 
možnosti ostrova využity k uchování a rozšíře
ní rekreace. S minimálními náklady by bylo 
možné ze stávajících lesů zřídit leseparky, 
s dalšími sportovními hřišti. Z tzv. "mrtvých" 
ramen "staré" řeky zřídit další přírodní kou
paliště a rybníky s protékající vodou - s mož
ností výstavby dalších rekreačních zařízení, 
i s využitím spousty dalších možností.Např. 
levného způsobu zavlažování (tzv. "malá"řeka 
je výše položena než řeka "velká") atd. V ce
lém okrese zmožná i kraji) takové možností 
nejsou.
A místo toho....... prý z hlediska společen
ského a veřejného zá)nu se zde budou kácet 

stroiiy, navižet statisíce kubíků hlíny a kame
ní pro 15 metrů výsoty ni^ep pro dálniční tě
leso trasy D-8 Praha-Dráždany. Násep má být 
skoro tak dlouhý jako Nechraň ická přehrada 
s dvoj ím přemostěn(m obou ramen reky Ohře, 
ktoré ostrov oblékají ( nedej Bože, aby jed
nou při velké vodě, ledu a vyvrácených stro- 
mech jako druhá přehrada na řece Ohři nepůso
bil). Jedná se o údolí, které bude náspem 
př ohroženo.

Tím dojde k znehodnocení životního a rekre
ačního prostředí,hlukem, prachem a zejména 
výfukovými plyny motorových vozidel.

Každénu je jasné, že i vybudování dálnic« je 
krajně potřebné, ale ne za každou cenu, bez 
ohledu na zbytky přírody této části kraje i 
na finanční náklady. Je známo, že v minulosti 
bylo zpracováno někol ik variant této dálniční 
trasy. P,^dlo pamětníků byla nojkratší trasa 
vyměřena za Protektorátu Němci. Vedla od Lovo
sic ke Kralupům mezi obcemi Brozany-Chotěšov 
a Hostenice*Ořežany . Ale i naše dřívější va
rianty (také 90% současných variant) respekto
valy výjimečnost ostrova. Šetřili nejen ostrov, 
ale i náklady na vybudování trasy v tomto úse
ku jen s jedním přomosténím, bez obrovského 
násypu, který bude stát desítky milionů korun 
navíc.

Proč byly tyto projekty zavrženy? Proč zví
tězila nejnovější- prý "velkorysá" tzv. "mo
drá“ alternativa?

Až potud jsme^chlěl i (jako skupina chatařů 
x chalupářů ostrova) dotázat prostřednictvím 
článku, který jsme osobně předali do redakce 

Průboje na jaře roku IJ36. Průboj jej odmítl 
zveřejnit s tím, že je před volbami a že by 
jeho obsah rozčiloval občany. Stejnopisy ale 
předal k vyjádření SKNV - odbor územ. ptán, 
a Středisku památkové péče a ochrany příro
dy v Ústí n.L. (tehdy nebyla ještě tzv. 
"modrá"variantĄ vedoucí přes ostrov, přísluš
nými orgány schválena). Opovědí obou orgánu 
byly neuspokojivé. Bylo zřejmé, že se nemíní 
touto záležitostí nějak hlouběji zabývat.

V roje 1987 jsme reagoval i na v novinách 
zverejnenou výzvu vlády České socialistické 
republiky a ÚV Národní fronty k realizaci 
Programu péče o životní prostředí na léta 
1987-1990 - dcplsem Předsednictvu vlády ČSR 
v uvedené záležitosti. To požádalo o vyříze
ní Federální ministerstvo dopravy,

FMD po úvodním zdůvodnění na závěr dopisu 
napsalo« Podle našeho názoru se nejedná o 
znehodnocení celého ostrova, ale o ztížení 
podmínek pro rekreaci v území procházejícího 
tělesa dálnice. Snahou všech účastníků výs
tavby Dude v další přípravě výstavby minima
lizovat negativní dqpady dálnice na tuto 
oblast. K tomu však je nezbytná konstruktiv
ní a aktivní spolupráce - i nezbytná důvěra.

Jednal jsem na FMD osobně. Bylo mi sděleno, 
že je to tlučení hlavou do zdi. Když se nám 
to nelíbí, lak at sl necháme na své náklady 
nakreslit vlastní variantu. Na Vojenském pro
jektovém ústavu mi však bylo sděleno, že no- 
ní třeba nic kreslit, že je variant celá řa
da - záleží jen na tom, kterou variantu bude 
prosazoval FMD a zda je orgány v kraji schvá
lí. Ukázalo se, že jednání prac. FMD nebylo 
seriózní.

Napsal i jsme proto žádost o zrninu trasy 
k rukám předsedy České vlády a stejnopisy 
zaslal i předsedovi SKNV v Ústí n.L., předse
dovi ONV v Litoměřicích a předsedovi MTV 
v Brozanech. Předseda vlády požádal ministra 
FMD o přešetření této žádosti o nové pro
jednání v kraji a podání zprávy na naši adre
su. To už bylo v roce 1988.

Znovu jsme se dotazoval i na I.NV v Břežanech 
i jednotí, orgánech v okrese, zda se při no
vém jednání za náš požadavek postaví. Bylo 
přislíbeno že ano.

Při společném zasedání Rady WN v Brozanech 
pracovníky DIN, kam jsme byli poprvé za 3 ro
ky pozváni, nám bylo sděleno, že všechny za
interesované orgány v kraji ( tecjy i ONV I

IÁN) /(«lení trasy pros ostrov schválily a ne
ní odvolání (neoficiálně prý na popud .shora).
Přizvaní soudruzi z FKD se omluvili , ale 
před zasedáním na MNV přivezli předem při
pravené prohlášení, které mi bylo několikrát 
předkládáno k podpisu. Mel jsem se zavázat, 
žo už nikdy nebudu nikam psát - nebo že na 
mě bude podáno pracovníky FMD trestní ozná
mení, Řekl jsem, že bych si to přál a pro
hlášení jsem nepodepsal.

Bývalý předseda SKIN mimo jiné napsal s
Všechny dotčené orgány státní správy va

riantní trasy vyhýbající se ostrovu sv. 
K1 imenta zamítly (mimo Jiné) vzhledem k zhor
šujícím ukazatelům záboru zemědělské půdy. 
Zábor půdy je nižší čím přímější jo trasa 
dálnice. (Při přiložení pravítka na mapu je 
na první pohled zřejmé, že schválená trasa 
nejkratší není -pozn. pisat. ).

Po prošetření konstatuji, že jakkol i je pro 
obyvatele ostrova sv. K1 imenta tento závěr 
bolestný, orgány státní správy kraje I okresu 
rozhodly o vedení trasy dálnice D-8 přes 
ostrov hájíc tak společné zájmy»

Podle ústního vyjádření řed. Státního stat
ku v Brozanech dojde při realizaci trasy dál
nice přes ostrov k nenapravitelným škodám a 
to nejen pro současné obyvatele a uživatele 
ostrova - ale i pro generace příští. Stejný 
názor má velká číst občanů pro které není 
ekologie - životní prostředí I vynikající 
kval ita půdy ostrova prázdným pojmem. Jejich 
názory byly však ve "společenském zájmu" pot- 
1 ač eny.

Dalo by se ještě něco zachránit?
8.2.1990 Miroslav Voborský,Roudn ice

EARTH CONCERT
Koncert planety Země
jo hnutí rozšířené dnee ve víoe než 50 
státech světa. Jeho cílem je spojit jod- 
notlivco i skupiny lidí na celém světí 
a vytvořit tak model spolupráoe a glo
bálního pojetí, ftešoní současné krize 
životního prostředí vidí v mravní obro
dě, humanismu a přijetí osobní odpověd
nosti za vývoj této planety. Prvním vel
kým vystoupením tohoto hnutí byl dva- 
náctihodinový koncert satelitem přenáše
ný z dvanácti hlavních měst Země pro 
přibližně 3 miliardy diváků. V tomto 
pořadu a v dalších současně probíhají
cích koncertech v cca 30 mostech vystou
pili takové osobnosti jako je Paul 
McCartney, Yoko Ono, Sting, Ray.Charles, 
Stevie Wonder, Joan Baezová a mnoho dal
ších. V rámci koncertu účinkovali vědci, 
politici, umělci jiných múz, byla před
stavena řada regeneračních a výclwných 
projektů. Z výtěžku koncertů budod tyto 
projekty financovány.

Koncertem ovšem vše jen začíná - 
- Earth Concert by měl pracovat celoh 
poslední dekádu 20, století. Dalším vel
kým vystoupením by měla být účast na 
Dnu Země 22.4.1990,

I v Československu se na Silvestra 
řada lidí alespoň myšlenkově připojila 
ke Koncertu pro Zemi. Koncerty přjpra- 
voné pod hlavičkou EC bychom rádi usku
tečnili na jaře - pravděpodobně 22.dub
na. Pokud se o filosofii či praktické 
otázky Earth Concertu zajímáte, rádi 
bysto se připojili, chtěli a mohli po
moci, prosím kontaktujte se s: 
Milan Caha, U pomníku 4, 140 00 Praha 4 
tel. Zeleného kruhu 802908 
Vlasta Marek, Slovenská 17, 120 00 Pra
ha 2 - tel. 25 19 093



NAPSALI NÁM
Stanovislo příslušníků SNB z OO-VB 

Litoměřice k článku I.Vilíma "Ukvape
ná ročáda" z čísla 45-46.

Z úvodu článku pana Vilíma je zcela 
zřejmé, že je velice dobře obeznámen 
a teorií královské hry v Šachy,Z něk
terých dalSích jeho údajů článku však 
vyplývají skutečně laické nepřesnosti, 
které by měly být vysvětleny, jak sám 
o to v závěru žádá. Tak tedy a předně» 
OO-VB Litoměřice "okupuje" pouze jedi
nou budovu v ul. Michalská 5.12 v Lito- 
mčřicíoh společně s výrobním družstvem 
Fotografia, mimochodem spravovanou OPBb 
Litoměřice, která se zdá být v očích 
pisatele článku velkým blokem domů, 
nehledě na to, že dům je v takřka ka
tastrofálním stavu, kde se nafiipřísluš
nici nemají Šanci ani řádně umýt,snad 
jen když delší dobu prší a toče jim 
střechou na hlavy.
, Jak jsme byli seznámeni nejméně před 
dvěma lety se záměrem OS SNB Litoměři
ce, není v úmyslu dálo rozšiřovat "te
ritoria" bezpečnosti, ale naopak,uvol
nit tento dům a OO-VB Litoměřice 
umístit do některého domu v Třídě SNB 
(Eliášova). Pan Vilím zde jen opakuje 
záměr OS SNB, který má být v dohledné 
době realizován* Za tím účelem byly 
původním uživatelem bytů v ul. Třída 

SNB předány byty z kvóty OS SNB,
Pokud se jedná o sentimentální vzpo

mínky pana Vilíma na doby, kdy bezpeč
nost města zajišťovali dva zřejmě otylí 
policisté, kteří snad díky svému obje
mu měli větší autoritu u lidí, je to 
zajímavé poznání, které by snad mělo 
být přeneseno až k samotnému Minister
stvu vnitra, vždyt krom známých kiito- 
rii pro přijetí do služeb SNB, toto 
ještě chybí, vž^4 by stačilo přijmout 
do služebního poměru otylé policajty n 
rázom by mohlo být sníženo technické 
a dalěí zabezpečení a kriminalita ve 
městě a snad i v celém státě by zcela 
určitě znatelně klesla ("Nemuseli by
chom pak disponovat počítačovými či 
družicovými systémy, jak jsme se z nčk-

RECYKLACE-CO TO JE?
V i.inulém čísle (49-50,12,2.1390) js> e u- 

vedl I článek o problematice odpadů. Chtěla 
bych se zeptat (a navazuji tím na anketu 
provedenou opakovaní v Praze)» Víte, co se 
děje a odpadem, který odnesete do popelnic, 
Či do kontejneri? Zajínú Vás další osud od
padků?

Obecně lze říji, že naše ekonomika je 
energeticky mimořádné náročná. Příčinou je 
zastaralé vybavení průmyslu, zastarala struk
tura a technologie vyráběných strojů i spo
třebního zboží, nehospodárnost. Cestou, která 
k tomu vedla byly nereálné ceny, které byly 
přisouzeny energii a její části do výrobku 
uložené, a systém, který potlačoval jakouko- 
kol I energeticky výhodnou technologii a zbo
ží. Kam by se přece dívala energie vyrobená 
podle plánu na 5 let, že. Kdyby se mělo cpra - 
vdu vyrábět ekonomicky (a tím i ekologicky) 
výhodné zboží, museli by rozhodovat odborní
ci, Co by si pak režim počal s neschopnými 
kominíky, kteří obsazovali nomenklaturní mís
ta (např. v Te»|e Hloubětfn). Občanům byla 
znemožněna konsumace zboží z jiných oblastí 
legálním způsobem, byla odkázáni ve veškeré 
spotřeb’ na naše oficiální i stínové hospo
dářství, To se postaralo, aby člověka stálo 
nékol ik let práce a šetření, než moh! nabýt 
toho či onoho, v důsledku tohoto hospodaření 
nepřirozeně luxusního, výrobku. Potom byla 
snaha po urč ité životní úrovni, srovnatelné 
s podmínkami v ekonomicky vyspělých zemích 
náplní a smyslem života. Mezitím se posunu! 
i přístup ke konsumu čehokoli v těchto vyspě
lých zemích. Významné se změnil přístup 
k hodnocení cpravdových životních kvalit a

torych zasvěcených článků v tieku do
četli"). Bojíme se však opaku, nebot 
otále více opakovaná nlova o "utahová
ní opasků" nám, příslušníkům SNB, na 
objemu těla nepřidají.

Mimochodem, v poslední době krimina- 
1ita v městě Litoměřice značně stoupla. 
Čím to je? že bychom už zhubli? TAKové 
je nače stanovisko k některým údajům, 
uvedených panem Vilímem. Pevně doufáme 
a věříme, ze naše stanovisko bude^ 
uveřejněno v původním znění ve Vašem 
ti 8ku,

S pozdravem "šachům zdar' 22 pří
slušníků OO-VB Litoměřice 

K dopisu, který zde otiskujeme hvchom chtě
li jen podotknout, že se necítíme být povinni 
otiskovat veškerou korespondenci, která nám 
dochází do redakce. Všechny názory, připo
mínky a kritiku samozřejmí vítáme - ovšem 
rozsah našeho I istu je omezený, a tak můžeme 
otisknout jen ty nejzejfmavčjší ohlesy,

( red, )

Inzerce
KLUB MLÁDEŽE POŘÁDÁ 
20.2.1990 
pořad PALEČKA S JANÍKEM

Představení se koná od 19,30 hod, 
míato konání - žlutá vila naproti gym
náziu; Tř; Osvobozeni 19, I,patro.

Potřebujete se naučit anglicky ?
Využijte první nabídky první eoukro- 

mó jazykové Školy v Litoměřicích, kte
rá bude otevřena ještě letos. Výuku 
s využitím audio- a video-techniky po
vede pedagog a překladatel, abeolvent . 
katedry anglistiky a amorikanietiky a 
katedry bohemistiky FF UK v Praze. In
formace každou neděli od 18 do 20 hod. 
na tel. číslo 2088.

Dle letáku KC OF kandiduje na starostu města 
WDr.RJlovók. Zná—11 o něm kdokoli konkrétní 
životopisná fakta, necht je sdělí redakci. 
Rádi bychom občanům Litoměřic v našem tisku 
budoucího předsedu kßstNV představili.

k nám se přesunuje obchodní kolotoč, nabízejí
cí ke spotřebě cokoli. Zatím se pouLe rozhlí
žíme, jak to vypadá jinde a jsme zkoumán i,co
by perspektivní, po spotřebním zboží lačnící 
trh. A ti lidé v západqích zemích, kteří mají 
všeho dostatek, zdůrazňují, že je třeba omezit 
spotřebu, nepodléhat falešnému naplňování ži
vota hromaděním více či méně kvalitního zboří 
a vyhazoviním nepotřebného, aby bylo místo 
pro nové, lepší, nejlepší...

Myslím, že je již obecně znám nedostatek 
fosilních paliv a jejich omezené množství 
(názorně nás o problému ujistila energetická 
krize 1979). Málokdo si však stejně uvědomuje 
stejně omezené zásoby ostatních látek (kovů, 
vody, již zmíněné ropy pro chemické využití, 
kyslíku apod.) Chováme se, jakoby zásoby byly 
nevyčerpatelné a jen na naší šikovnosti a 
produktivitě Záleželo, kolik toho budeme mít 
a spotřebujeme...

Energie, jednou vložená do výroby předmětu 
a materiálů, i suroviny jednou použité, se 
jejich vyhozením nenávratně ztratí. Dokonce 
ohrožují životní prostředí únikem toxických 
látek. Nejen v případech tak křiklavých,jako 
byla ona skládka u K]adna, nebo únik silné 
toxických polychlorovaných bifenylů do Otavy 
u Písků, ale i o únik těžkých kovů z "obyčej
ných" baterií, nebo např, léků, vyhozených 
na jakoukol i skládku,

Víte, co se děje s tzv, komunálním odpadem, 
tedy s tím, co vynesete v odpadkovém koši? 
Za rok vyprodufejje průměrný městský občan pě
tinásobek své váhy v různém odpadu, Všimli 
jste si někdy oněch obrovských skládek o$a- 
dů vpravo při výjezdu z Prahy v Kobyl Isích? 
Víte kolik v nich žije krys I jiné havěti, 
ptáků? Víte, jak vypadají skládky odpadků, 

„které zničily vzácné lužní lesy u Terezína? ■ "

CO DĚLAJÍ
Po týdenních jednáních u Kulatého ato

lu nedošlo k definitivní dohodě o rekon
strukci MěNV v Roudnici n.L, Proto OF, 
ČSL,ČSSS a KSČ svolaly manifoetaci obča
nů na uvedený den a míato. Představite
lé OF mne požádali, abych promluvil, 
což jsem učinil. Můj příepřvok mxl veli
ce pozitivní odezvu u shromážděných.

Vážení epouobčané!
Je třeba konečně rekonstruovat MěNV 

v Rpudnici nad libém. Pekuame ae na chví
li odhlédnout od politiky - a přidržmČ 
se faktů t Zdejší MěNV mě 102 poslanců, 
což je samo o sobě (a z hlodioku daňové
ho poplatníka) skoro Sílonó, Ale ptejme 
aei Je to na našem městě nějak vidět? 
Co tito poslanci pro nás dělají? Jak co 
tito poslanci na veřejnosti vúboc proje
vují? Zda tyto poelanoe vůboo známo?

Já zde bydlím třetí rok. Můj poslanec 
se za tu dobu u mne neobjovil. Nevím 
ani, jak ae jmonúje, kde pracuje a kde 
bydlí. Tedy» mimo politickou nutnost je 
třeba rekonštruovať MěNV i proto,aby 
na poslanecká místa nastoupili lidé, 
ktoří jsou schopni a ochotni nejprve ze. 
svými voliči zajit, promluvit a nimi 
"z očí do očí"- a aspoň málo pro ně za
čít dělat..

Zatím jo situace taková, že prostřed
nictvím takto rozsáhlé lidosprávy nevy
konáváme moc my, občané tohoto města,ale 
je vykonávána moc nad námi, občany toho
to měata. A tím jame opět u politiky a 
nutnooti politického rozhodováni každé
ho z nás. rřodevěím proti systému tota
litní moci, která jon aebe samu udržujo, 
prohlubuje a rozšiřuje, jinak se po vět
šinu čaou udržujo na volnoběžných otáč
kách. MUDr. M.Solovjnv

Předneseno na večerním shromáždění 
občanů Roudnice n.L. na Husově náměstí 
dne 14.2.1990

Vite, kam SCHZ vyváži svoje nebezpečné odpa
dy? V roce 1987 vzniklo v ČSSR 157 mil lónů 
tun (lil) tuhých odpadů, z toho |uhých ko- 
nunálních odpadů bylo asi 5 milionů tunll 
Využilo se asi 40*45% průmyslových a asi 
5% komunálních odpadů. Asi 40% nevyužitelných 
odhadů nejen odnáší s sebou energií a mate
riały do nich uložené, ale přímo ohrožuje 
životní prostředí, asi 16% je zdravotně zá
vadných.

Podařilo se mi Vás přesvědčit, žo opravdu 
záleží na každém z nás, kolik energie a ma
teriálů se podaří vznovu vrátit do koloběhu, 
čili recyklovat? At už z naší domícnostl, ne
bo z pracoviště» Myslím sl, že iniciativa nů
ší vycházet od každého z nás a nesmí povol it. 
Slyšela jsem o vtipném návrhu posílat všechny 
použité baterio na Ministerstvo životního 
prostředí ČSR, protože zatím není vyřešena 
právě jejich recyklace a hro. ady baterií by 
byly jistě účinným argumentem k řešení. Na 
západě jsou všude na ulicích kontejnery na 
bílé nebo barevné sklo, obaly od sprayů, ple
chovky od konzerv, papír, na zvláště toxický 
odpadlí baterie, léky apod}, odděluje se 
zvlášt organický, kompostovatelný
odpad - joho dovoz sl rádi zajišťují zeliná
ři, zemědělci). A lidé bez nároku na odměnu 
třídí uvědoměle odpad ze svých domovů, drob
ných pracoviší.

Byli byste ochotni třídit domovní odpad ? 
Napištš nám o tom něco, Vaše případné návrhy, 
nípady, názory nám budou poučením.

KtJDr. Irena áunschová - Zelený klub
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